

Book Release

Ulrich Teichler:

Hochschulforschung, was sonst? Rückblick auf ein Wissenschaftlerleben (Higher education research, what else? Looking back at a researcher' life)



Gespräche mit Anna Kosmützky und Christiane Rittgerott (Conversations with Anna Kosmützky and Christiane Rittgerott) (ISBN: 978-3-96665-023-6) Opladen, Berlin, Toronto: Budrich Academic Press 2020

<https://shop.budrich-academic.de/produkt/hochschulforschung-was-sonst/>

Ulrich Teichler has influenced German and European higher education research throughout his entire professional life. He founded and was for a long time director of the International Centre for Higher Education Research (INCHER-Kassel) at the University of Kassel

(Germany) and is still a worldwide renowned expert. Even seven years after his retirement, his expertise is still in demand nationally and internationally. In this just published book, Ulrich Teichler looks back on more than five decades of higher education research. The book is based on several interviews that Anna Kosmützky and Christiane Rittgerott conducted with Ulrich Teichler. In relaxed conversations, they talked about research strategies, management challenges or “the elephants of higher education research”. Ulrich Teichler analyzes historical upheavals in higher education, politics, and society from a contemporary witness perspective in his typical way: amusing, complex, surprising.

Non German readers may be interested in the following autobiographic articles by Ulrich Teichler in English and Chinese:

Teichler, Ulrich. “The Development of a Promoter of Higher Education Research”. In de Ibarrola, Maria and Phillips, Denis C. (eds.), *Leaders in Educational Research: Intellectual Self Portraits by Fellows of the International Academy of Education*. Rotterdam, Boston and Taipei: Sense Publishers 2014, pp. 197-216.

Teichler, Ulrich. *Gāo děng jiào yù yǔ biàn huà de lǎo dòng lì shì chǎng* (Higher Education and the Changing World of Work). Beijing: Science Press 2019, S. 198-215: “Yī wèi gāo děng jiào yù yán jiū chāng dǎo zhě de fā zhǎn lì chéng - tài xī lè de zì zhuàn xìng fǎn sī (The development of a Promoter of Higher Education Research: An Autobiographic Reflection by Ulrich Teichler).

German text:

Ulrich Teichler: Hochschulforschung, was sonst? Rückblick auf ein Wissenschaftlerleben.

Gespräche mit Anna Kosmützky und Christiane Rittgerott

Wer sich mit der deutschen und europäischen Hochschulforschung beschäftigt, kommt am Namen Ulrich Teichler nicht vorbei. Ein Wissenschaftlerleben lang hat er die Hochschulforschung geprägt, war Gründungsdirektor und lange Jahre Leiter des International Centre for Higher Education Research (INCHER-Kassel) an der Universität Kassel und ein weltweit gefragter Experte – auch sieben Jahre nach seiner Emeritierung ist seine Expertise national und international nach wie vor gefragt.

In dem eben veröffentlichten Band blickt Ulrich Teichler zurück auf mehr als fünf Jahrzehnte Hochschulforschung. Der Band beruht auf Interviews, die Anna Kosmützky und Christiane Rittgerott mit Ulrich Teichler geführt haben. Im lockeren Gespräch werden Themen wie Forschungsstrategien, Managementherausforderungen oder „die Elefanten der Hochschulforschung“ angesprochen. So wird die Entwicklung der Hochschulforschung in Deutschland ebenso treffend skizziert wie die Konjunkturen ihres Forschungsfeldes. Historische Umbrüche in Hochschule, Politik und Gesellschaft werden von Ulrich Teichler aus Zeitzeugenperspektive erzählt und – das ist seine große Stärke – analysiert zugleich. Eben typisch Ulrich Teichler: amüsan, komplex, überraschend.

„Hochschulforschung, was sonst? Rückblick auf ein Wissenschaftlerleben“ ist beim Budrich-Verlag erschienen, und ab 5.10.2020 im Buchhandel erhältlich

(ISBN: 978-3-96665-023-6)

Opladen, Berlin, Toronto: Budrich Academic Press 2020

<https://shop.budrich-academic.de/produkt/hochschulforschung-was-sonst/>